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Zápis z výjezdního jednání Výkonného výboru AKVŠ 

ve dnech 6. a 7. 9. 2022 v Bořeticích/Hustopečích 

  
 

Přítomni: M. Bočková (MB), B. Jankovská (BJ), J. Kříž (JK), H. Landová (HL),  
R. Římanová (RŘ), L. Panchártek Suchá (LPS), V. Šubrta (VŠu), J. Vencláková (JV) 

Online připojen: J. Jirát (JJ) 
 
Hosté online: 

 
J. Marek (JM), M. Hrubá (MH) 

  
  

1. OA/OS manažeři – spolupráce, vznik PS pod asociací 

• Videohovor s Marikou Hrubou (zástupce skupiny Open Access Manažeři) a Jiřím Markem (v tuto 
chvíli zástupce spolku CZARMA, z.s. (Česká asociace manažerů a administrátorů ve výzkumu, z.s.) 

• VV AKVŠ byl obeznámen s aktivitami CZARMA, včetně podrobného představení pracovní skupiny 
Otevřená věda.  Cílem skupiny je diskutovat a rozvíjet témata Open Access, Research Data 
Management, Citizen Science a další oblasti Open Science v kontextu akademického prostředí. 

• VV vnímá ve VŠ knihovnách silnou potřebu spolupracovat v oblasti otevřené vědy napříč všemi 
knihovnami. Důvodem jsou velké rozdíly mezi knihovnami (znalosti, kompetence, postupy v oblasti 
Open Science). Proto považuje za vhodné iniciovat vznik pracovní skupiny pod AKVŠ, která by 
sloužila mj. přenosu dobré praxe. Pro asociaci je hodně důležitým prvkem inkluzivita  
a „nízkoprahovost“. Pracovní skupinou OA/OS je možné vytvořit záchrannou síť, kterou nikdo 
nepropadne a kterou půjdou informace i těm nejmenším knihovnám. 

• Vzhledem k rozdílnému zaměření CZARMA a zamýšlené PS OA/OS AKVŠ vnímá VV tyto skupiny jako 
do značné míry komplementární. VV považuje v oblasti otevřené vědy za důležité nadále 
spolupracovat i napříč různými uskupeními a v různých aktivitách.  

• JM svolá skupinu Otevřená věda (CZARMA) a bude tlumočit postoj a návrhy VV.  

• Za VV bude kontaktní osobou, který svolá schůzku návrhové/zakládací skupiny, RŘ. 
 

Oi: RŘ 

ÚaTii: 1. Svolat schůzku výše uvedené skupiny – RŘ do 31. 10. 2022. 

 

2. Kontrola úkolů 

• Aktualizace informací o PS IVIG na webu – úkol trvá (KP – Kristýna Paulová). 
• Schůzka s OA/OS manažery – více viz bod 1. – úkol trvá (RŘ). 
• Úkoly z minulých zápisů ohledně BA 2022 splněny. 
• Návrh změn smlouvy s CPK – úkoly trvají – další podrobnosti viz bod 6. 
• Založení e-mailové konference pro katalogizátory je v procesu, základem členů budou stážisté, výzva 

https://www.czarma.cz/
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půjde do konferencí VYSKA i AKVŠ-ředitelé (HL). 
• Úkol ohledně archivace a digitalizace trvá. 

 

O: KP, BJ, RŘ, MB, VŠu, HL 

ÚaT: 1. Poslat BJ texty požadovaných změn informací o IVIG na webu asociace – KP do 31. 10. 
2022. 

2. Aktualizovat IVIG sekci na webu asociace – BJ do 15. 11. 2022. 
3. Iniciovat schůzku VV a pracovní skupiny OA/OS manažeři – RŘ do 30. 10. 2022. 
4. Vytvořit návrh změn smlouvy s CPK a podklady pro případné zapojení právníka – MB do 31. 

10. 2022. 
5. Doplnit dokument s návrhem změn ve smlouvě s CPK – VŠu do 15. 11. 2022. 
6. Založit e-mailovou konferenci pro katalogizátory a přidat do ní účastníky všech 3 turnusů stáže 

na UPOL – HL do 30. 9. 2022. 
7. Připravit dokumenty pro digitalizaci a archivaci – VŠu, HL do 31. 12. 2022. 

 

3. Aktuality z pracovních skupin IVIG a EIZ + OS 

PS EIZ 
• PS se v létě sešla dvakrát. Stále trvají tři úkoly – analýza zahraničních konsorcií (LPS), specifikace 

požadovaného API Celus (VŠu) a NTK/CzechELib by měl zaslat požadované informace k mechanismu 
získávání a zohledňování FTE při tvorbě cenových modelů EIZ. JJ zašle informace o způsobu sběru 
FTE předsedkyni PS do 20. 9. (ke dni vzniku zápisu úkol splněn) a informace o cenových modelech 
bude zasílat průběžně.  

• Workshop na téma sběru APC na UK proběhne v pondělí 12. 9. od 10:00 online v MS Teams (bez 
registrace, bez nahrávání). Cílem je sdílení dobré praxe. Prezentace bude vystavena na webu: 
https://www.akvs.cz/akce/akce-2022/webinar-apc-monitoring-best-practices-na-uk/  

 
PS IVIG 

• CRP workshop Blended learning v informačním vzdělávání – dobrá praxe a doporučení proběhne  
13. 9. na VŠE (v hybridní formě). 

• Na ČZU proběhla schůzka vedoucích mikrotýmů CRP. 

• Práce skupiny je teď zaměřena v podstatě jen CRP. 
 

O: LPS, KP 

ÚaT: 1. Průběžně LPS zasílat obecné informace o cenových modelech tvořených na základě FTE – JJ 
průběžně do 31. 12. 2022. 

 
 
 

4. CARDS (PNG) + EOSC 

• V úzkém týmu proběhlo připomínkování projektové žádosti a k 31. 8. byla žádost podána na MŠMT. 

• Proběhlo jednání core týmu a jednání systémové skupiny. 

• Před prázdninami se na systémové skupině diskutovalo o vzájemné informovanosti a nastavení 
komunikačních kanálů, zároveň vznikla i architektonická skupina. 

https://www.akvs.cz/akce/akce-2022/webinar-apc-monitoring-best-practices-na-uk/
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• 26. 9. proběhne jednání v NTK (core tým + zástupci knihoven s národními funkcemi + V. Svobodová 
z MENDELU) – plánovaný program:  
 1. Účel projektu, východiska (projektové řešení, koncepční řešení) 
 2. Struktura řízení a odpovědnosti, projektový tým 
 3. Komunikace – platformy a kanály 
 4. Pracovní skupiny – stav, obsazení, koordinace 
 5. Harmonogramy – aktuální činnosti do konce roku, příprava zadání auditu, časový plán projektu 

 
• V červenci proběhlo představení COSMOTRON/FOLIO/EBSCO před core týmem.  

• V současnosti ve světě implementují FOLIO dvě firmy: EBSCO a Index Data (Dánsko). Velké konsorcium 
na implementaci FOLIO je v USA (Stanford ad.), v Německu jedno konsorcium už běží. VŠu hovořil 
s vedením tohoto konsorcia, jsou ochotní udělat prezentaci. V Bavorsku stojí tender před rozhodnutím, 
které by mělo padnout v září. První implementace FOLIO v Evropě proběhla před 4 lety ve Švédsku. 

• Core tým se sejde v úterý 13. 9. od 9:00. 

• Strategická skupina se sejde v pátek 16. 9 od 9:00. 

• Měla by být zahájena debata o nastartování nových pracovních skupin. 

• Důležitá otázka, na kterou by VV chtěl znát odpověď je, co se bude dít s výsledky socioekonomického 
auditu, který by měl proběhnout v r. 2023. Jak budou implementovány do běžícího projektu? (pro 
ilustraci: v Teamsech jsou v kanále CARDS vloženy dva dokumenty: Uživatelské scénáře CPK a Business 
model z pohledu uživatelů). 

 

• Na VŠ doputoval Věcný záměr výzvy Open Science I – v rámci této výzvy by měla vzniknout 
infrastruktura pro archivaci dat a mělo by být připraveno prostředí pro vytváření institucionálních 
repozitářů. Hlavním řešitelem (oprávněným žadatelem) bude CESNET, partnery projektu budou: AV 
ČR, UK, MU, UPOL, ČVUT – partneři by měli vytvořit jednotlivé tenanty (prostředí pro ukládání dat, 
která se nebudou dávat do institucionálních repozitářů nebo do repozitářů typu Zenodo). Udržitelnost 
projektu bude 5 let, řeší se její podmínky, řeší se způsobilost partnerů, uvažuje se o customizaci DSpace 
ver. 7. 

 

5. CRP KaBL 

• Dotazníky rozeslány všem řešitelským VŠ ve verzi pro akademiky i studenty, následně i ve verzi pro 
knihovny.  

• Otázka členství VŠTE v AKVŠ – máme pozvat? Existují i další zájemci. Bylo by vhodné tyto aspiranty na 
členství oslovit během podzimu a na příštím jednání VV připravit workflow. 

• Mikrotýmy přes léto intenzivně pracovaly.  

• V pátek 16.  9. proběhne celodenní jednání na ČZU, na které se navrhne struktura výsledků.  

• Připravují se workshopy na BA – povinný i nepovinný, běží přípravy na focus group (září, říjen) 

• V CRP Teamsech jsou první výstupy z focus group (RŘ), 1. část faktury zaplacena. 
 

O: HL, MB, VV  

ÚaT: 1. Připravit workflow pro přijetí nových členských VŠ – celý VV na jednání 30. 9. 2022. 
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6. CPK/Knihovny.cz 

• Na konferenci Knihovny současnosti proběhne schůzka expertního týmu (témata: další rozvoj Získej, 
dodávání dokumentů domů nebo do Zásilkoven, Knihovny.cz jako uživatelské rozhraní pro CARDS – 
úvodní diskuze). 

• HL vznesla dotaz – jaká je představa personálního obsazení případné pracovní skupiny? VŠu vytvoří 
vlákno v Teamsech a požádá o návrhy členů. 

• Návrh změn smlouvy s CPK – UPOL smlouvu podepsala, na UK je smlouva schválena interním 
právníkem, čeká se na vyjádření MZK, nejasné body byly navrženy smazat. VŠu: je nutné shromáždit 
podepsané či projednané smlouvy a opřipomínkovat je. UPOL je ochotná text smlouvy k připomínkám 
poslat. Na UK se ve smlouvě řeší specifické záležitosti, ne celkové přistoupení. Každopádně se ani jeden 
typ smlouvy s CPK nezveřejňuje v registru. 

O: VŠu, MB, JK, VV 

ÚaT: 1. Vytvořit v Teamsech vlákno CPK a požádat o návrhy členů pracovní skupiny – VŠu do 31. 10. 
2022. 

2. Shromáždit texty smluv uzavřených či chystaných k uzavření s vysokými školami  
a opřipomínkovat je – VŠu a celý VV do 31. 12. 2022. 

 

7. Akce  

BA 2022 
• BA 2023 v termínu 30. 10 – 1. 11. 2023. 

• Hotel zajištěn, program zajištěn, registrace na workshopy bude spuštěna v pátek 9. 9.  (ve čtvrtek – pro 
CRP). 

• K 7. 9. 2022 zaregistrováno 180 účastníků, 11 náhradníků 

• Accucoms nebude sponzor ani vystavovatel, HL nabídne místo Clarivate. 
 
Stáže – plány na podzim/zimu 
• Registrační formulář pro náhradníky na stáž MENDELU nebude, až když proběhne úspěšně tato stáž, 

rozhodne se, zda se uskuteční i další běh, pokud ano, tak v únoru 2023. 

 

8. DataCamp licence 

• Řeší HL s pomocí Ivety Chudé z NTK. 
• DataCamp má speciální program pro neziskové organizace. Je nutno vyplnit dotazník, jakmile budeme 

zapsáni, musíme zajistit využívanost 
• VŠu navrhuje: maximálně 20 uživatelů a mentor (MB), který zajistí, že budou uživatelé licenci opravdu 

využívat, na 1 semestr spustit pilotní testování, podle dopadu a využívanosti bychom pokračovali, nebo ne. 
• Do konference AKVŠ-ředitelé zaslat krátký dotazník – jen vyjádření (ne)zájmu (HL). 
• Pozn.: NTK chce v současnosti po budoucích uživatelích motivační dopis. 

O: HL, MB, VŠu 

ÚaT: 1. Do konference AKVŠ-ředitelé zaslat krátký dotazník k vyjádření zájmu o využití licence 
DataCamp – HL do 30. 10. 2022. 
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9. Nová komunikační platforma 

• VV diskutoval možnost a požadavky na komunikační platformu, kterou by mohli využívat především 
zaměstnanci knihoven členských institucí asociace. 

• Požadavky: 
- jednoduché/nízkoprahové přihlašování 
- strukturované uložení souborů 
- vlákna na diskuze 
- prostupnost (mohu být aktivní v některých skupinách, jinde jako pozorovatel, aniž bych k tomu musel 

mít zvlášť přidělená práva) 
- instantní zprávy 
- zdarma pro uživatele 
- funkční mobilní aplikace pro Android i iOS 
- možnost připomínkovat/redigovat soubory 
- možnost profilů, aby se nemíchaly osobní a pracovní věci (např. když má někdo osobní účet na 

Discordu, aby mohl přepnout na pracovní a nemíchaly se mu notifikace) 
- kalendář, možné hlasování o termínech 
- vše otevřené/řízení přístupu 
- vstupy externistů  

 

 

 

Příští jednání VV: Online v pátek 30. 9. 2022 od 8 do 9 h 

Zapsala: B. Jankovská 

Schválil: V. Šubrta 

 

 

i Odpovídá 

ii Úkoly a termíny 


